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señor conseller? Porque el señor Francis Puig, el hermano del 
presidente, está imputado por presentar, no a dos, a tres admi-
nistraciones públicas distintas para forrarse y conseguir más 
subvenciones, señor Climent. (Aplaudiments) Más de dos millo-
nes de euros en subvenciones fraudulentas, ¿no le parece 
poco para poder exigirle el reintegro de esas ayudas, señor 
conseller? ¿Por qué no tornen els diners als valencians? ¿Por qué 
ese trato de favor? ¿Por qué esa hostilidad con los autónomos 
arruinados y esa complacencia e indulgencia ante los presun-
tos corruptos, señor conseller?

Es que no son invenciones del Partido Popular, esa es una 
trama institucional familiar. Son más de dos millones de 
euros investigados, son más de dos años de investigación 
judicial, son informes de la Guardia Civil que acreditan el 
desfalco. No es solo el hermano, señor conseller. Es también 
el otro hermano, que utilizaba las facturas para poder cobrar 
más. Es también el hijo del president, cuya nómina utilizaba 
para poder cobrar más subvenciones. Es también la cuñada, 
que utilizaba también su empresa para facturar y poder 
cobrar más subvenciones. Es también el padre, cuya nave 
agrícola utilizaban también para cobrar más. (Aplaudiments) 
De verdad, señor conseller, de verdad .

Y ahora que ya estamos a final de la legislatura, yo le pregunto: 
¿de verdad usted pretende despedirse como conseller de 
hacienda sin haber reclamado a esta, de conseller de economía, 
sin haber reclamado a esta familia el dinero que ha percibido…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies.

El senyor Caballero Montañés:

…de manera irregular? Le quedan dos meses y medio. No 
cometa la indignidad de convertirse en cómplice de esta trama.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Escoltarem la resposta de l’honorable conseller d’economia a 
les qüestions que s’han plantejat.

Quan vosté vulga, conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president.

Mire, senyor Caballero, vostés donant-nos lliçons a nosaltres 
de la gestió enfront de la corrupció? Vostés? Doncs, bé, açò 
apareix ja d’un ridícul espantós, no?

Mire, vostés tenen tota la documentació, perquè els l’hem 
donat, des de la màxima transparència. Si s’han tornat, si 
no s’han tornat diners, si s’ha demanat que han de rein-
tegrar diners, si no els tenen. Ho saben tot, i saben que 
treballem amb un rigor i una seriositat suprems. I ja ho vaig 
dir l’altre dia, quan em va interpel·lar, també havia pregun-
tat la seua companya, d’acord? Aleshores, el que no pot 
ser és que vostés ací facen unes polítiques que s’apanye 
cadascú, parlant dels autònoms i parlant dels treballadors i 
treballadores, mentre que nosaltres sí que estem fent unes 
polítiques per tal que no s’apanye cadascú. I als fets em 
remet .

Vosté l’únic que vol fer és soroll, soroll. Parlar de la gestió 
li importa ben poc. Vore les dades li importa ben poc. I 
jo, si vol, li pose dades damunt de la taula i diferenciem la 
seua gestió. Mire, 24.765 autònoms més tenim en estos 
moments que quan governaven vostés. 150.000 empre-
ses més, 363.000 persones ocupades més. Hem multiplicat 
per sis el nombre de contractes indefinits. Mig milió més de 
persones afiliades amb contracte indefinit dels que teníem 
en juny de 2015. I vol que parlem d’ajudes? Quines ajudes 
vostés donaven als autònoms? Absolutament res. Nosaltres, 
57 milions per a més de 43.000 ajudes directes als autò-
noms. Pla Resistir, 500 milions. pla Resistir Plus, 311 milions. 
Vull dir, en 2023, si vosté s’ha llegit el pressupost, tenim 59 
milions directes per als autònoms. Vostés, en 2013, encara 
no havien pagat ajudes per 20 milions d’euros del 2010 i 
que van portar a la ruïna a moltes persones que van animar 
a emprendre. Totes eixes es van quedar pel camí. Aleshores, 
quines lliçons ens poden donar vostés en estos moments? 
Mire, jo li dic: cap ni una. I espere que durant molt de temps 
no en donen cap ni una .

I li ho dic ja per acabar. I, probablement, per a acabar ja 
esta legislatura pel que em toca a mi des d’aquesta trona. 
Nosaltres ho tenim claret. El Botànic continuarà treba-
llant pels autònoms i per les persones treballadores. Donant 
suport a les pimes, a la nostra indústria, a la innovació, a 
l’energia, a l’energia renovable, a tot allò que de manera 
transversal ens farà que cohesionem aquesta societat i que 
ens enriquim. I en eixa línia estem treballant. I espere pel 
bé dels valencians i pel bé de les valencianes que per molts 
anys .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Següent pregunta, que formula la il·lustre diputada Eva 
Ortiz, en nom del Grup Parlamentari Popular, a la consellera 
d’agricultura i desenvolupament rural .

Recorde que també poden fer la pregunta des de l’escó, com 
es troben més còmodes.

La senyora Ortiz Vilella:

Muchas gracias, señor presidente.
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Señora consellera, voy a dividir en dos partes porque son 
dos expedientes concretos sobre los que le quiero pregun-
tar en esta intervención. Como ya sabemos, el Juzgado 
número 4 de València tiene abierta una causa que afecta, 
como mínimo, a seis consellerias y cuatro empresas públicas, 
respecto a subvenciones y contratos que tienen que ver con 
el hermano del presidente.

Voy a empezar por uno que es del año 2010, en el que se soli-
citan 35.645 euros. Solicita un acondicionamiento y se le pide 
una serie de documentación al respecto . El 29 de enero de 
2014 se le dice que no han presentado una serie de docu-
mentos que tienen que ver con la certificación de un arqui-
tecto director de la obra y, por tanto, sellado por el colegio de 
arquitectos, porque si no ese certificado no es oficial. No voy 
a enredarme con las cifras ni con los datos, pero sí le diré que, 
en el año 2014, el 28 de marzo del 2014, al no presentar la 
documentación requerida por parte de la conselleria, se le dice 
que no tiene lugar esa subvención de 35.000 euros y que, por 
tanto, es denegada por silencio positivo.

¿Dónde viene mi pregunta y la cuestión? Viene porque un 
año y tres meses después, en julio de 2015, el 16 concreta-
mente, ese expediente, que está cerrado desde el año 2014, 
se le dan, sin mediar ningún tipo de papel ni de documento, 
35.000 euros. ¿Qué ha pasado en ese tiempo? Que, un mes 
antes, Ximo Puig pasa a ser presidente de la Generalitat, y 
un mes después le da la subvención directa, sin el certificado 
de obra, a su hermano.

Mi pregunta es concreta: ¿ha habido algún documento nuevo 
en ese expediente que haga posible que un expediente 
cerrado, y denegada la subvención al hermano de Ximo Puig, 
después de ser el presidente, se le haya podido conceder?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà l’honorable consellera a la qüestió plantejada.

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Señoría, aquí lo que ocurre es que usted se ve que no ha 
hecho bien su trabajo, yo no sé por qué, pero la pregunta 
que formula para esta sesión de control es «¿qué actuacio-
nes va a realizar la conselleria para analizar y, en su caso, 
exigir el reintegro de las subvenciones otorgadas a empre-
sas vinculadas familiarmente al presidente del Consell?» No 
establece ninguna concreción del expediente. No se sabe de 
qué está hablando porque, además, dice: «empresas vincu-
ladas familiarmente al presidente del Consell». ¿Empresas 
vinculadas familiarmente? ¿Qué puede ser eso? No, porque 
el señor presidente, además de un hermano y otro hermano, 
tiene primos, tiene sobrinos, tendrá, yo qué sé lo que 
tendrá, no lo sé . (Veus) ¿Me deja usted hablar, por favor? 

¿Pueden ser un poquito educados en la sesión de control? 
Porque estoy yo en el turno de la palabra y estoy inten-
tando responder. Gracias. Bueno, en cualquier caso, esto 
dificulta bastante que yo le pueda contestar ahora sobre un 
expediente en concreto .

¿Qué hemos hecho desde la conselleria para preparar la 
respuesta? Pues hemos buscado documentación, pero 
tampoco sabíamos hasta dónde teníamos que llegar porque, 
claro, insisto, «analizar y, en su caso, exigir el reintegro de las 
subvenciones». Y, en su caso, exigir, además, el reintegro de 
las subvenciones. ¿Basándose en qué se exige el reintegro de 
las subvenciones porque son empresas vinculadas familiar-
mente al presidente del Consell? Claro, uno mira la normativa 
y dice: ostras, pues ser empresa familiarmente vinculada, ¿qué 
concepto es ese, familiarmente vinculada? Es decir, ¿los fami-
liares del señor presidente, hasta qué grado de consanguinidad, 
afinidad, se ve que no tienen derecho a pedir ninguna subven-
ción y por eso tiene que reintegrar? Claro, la verdad es que yo 
le pediría que, cuando usted haga una pregunta, concreté más.

En cualquier caso, toda la documentación, como usted bien 
sabe, a diferencia de lo que pasaba cuando ustedes gober-
naban, a diferencia, ahora mismo se le otorga. Tiene usted la 
puerta de la conselleria abierta para revisar ese expediente 
que ha comentado, sin ningún problema. Se puede venir 
usted, si quiere, esta misma tarde y se lo buscamos. No hay 
problema porque estamos abiertos a que se revise absolu-
tamente todo. Y en el caso de que se tenga que iniciar un 
expediente de reintegro, por supuesto que se inicia. Faltaría 
más, señor Ortiz, faltaría más.

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera.

Acabarem d’escoltar la formulació de la pregunta.

Escoltarem la concreció de la pregunta .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Ortiz Vilella:

Mire, señora Navarro, la que no hace bien su trabajo es 
usted. Porque usted sabe perfectamente a qué empresa 
me refiero. Le he hecho una pregunta muy concreta: ¿ha 
habido algún documento que se haya aportado para poder 
darle ese dinero un año y tres meses después a la empresa 
Comunicacions dels Ports? Porque, si no ha sido así, usted 
debe no solo exigir el reintegro de los 35.000 euros, sino de 
llevarlo al juzgado por robar. (Aplaudiments) Así que la que 
no hace el trabajo bien es usted. Eso lo primero.

Lo segundo. ¿La Guardia Civil le ha pedido copia de algún 
expediente que tenga que ver con la conselleria de agri-
cultura? ¿O eso tampoco se lo sabe? ¿La gente que está 
en la conselleria de agricultura desde el año 2019, que hay 
un asunto en el Juzgado número 4 que afecta, entre otras 
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consellerias, a la suya, no le han hablado nunca de que hay un 
expediente de los hermanos del presidente que tiene que ver 
con Comunicacions dels Ports, que se presentan tres ofer-
tas del socio, del hermano y del amigo del socio, para que todo 
quede en casa, de 95.000 euros, en las que el Grupo de Acción 
Local, igual usted tampoco sabe quién es el Grupo de Acción 
Local que gestiona los proyectos de la conselleria de agricul-
tura, ordena suprimir todas las observaciones sobre la aproba-
ción de la subvención? ¿Quién dio la orden, señora consellera? 
(Aplaudiments) ¿Quién dio esa orden, señora consellera? ¿Quién 
dio la orden de que se levantaran los reparos para que los 
hermanos del presidente cobraran 95.000 euros? ¿Quién dio la 
orden, señora consellera? ¿Ha pedido usted algún reintegro de 
todo el dinero que tiene que ver con la conselleria de agricul-
tura, que está siendo investigado? A los socios sí se les piden 
reintegros, al hermano del presidente, cero. No lo digo yo, lo 
dice Francis Puig en sede judicial, (aplaudiments) imputado por 
fraude en subvenciones, malversación y fraude mercantil.

Y le digo más, yo tengo copia de esos expedientes. De lo 
que no tengo copia, porque no existe, porque usted no me 
lo puede dar, es del certificado del arquitecto que justifica 
los 35.000 euros. Y de lo que tampoco tengo copia, porque 
usted no me lo puede dar por dejación de funciones, es de la 
petición de reintegros a los hermanos del presidente de más 
de ciento cincuenta mil euros de su conselleria .

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Escoltarem, acabarem de finalitzar la resposta de l’honora-
ble consellera.

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Sí, ya le he dicho que ahora realiza una pregunta muy 
concreta y que también tiene, lo ha dicho usted, toda la 
documentación, efectivamente. Por lo tanto, está haciendo 
preguntas sobre cosas que se supone que ya sabe la 
respuesta. Estupendo. Pero yo lo que le digo es que sí que 
nos hemos mirado los expedientes de esas empresas, se 
lo he comentado antes, por si acaso era esas sobre las que 
preguntaba. ¿Y qué es lo que nos hemos encontrado? Pues 
que lo que hay son unas actas, precisamente del GAL, en las 
que lo que se pide varias veces por el presidente de ese GAL 
en concreto es que se paguen esas subvenciones. ¿Y sabe 
quién es ese presidente? David Segarra, diputado provincial 
del Partido Popular. O sea que a lo mejor pónganse ustedes 
de acuerdo entre su partido y vean lo que están haciendo.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.832, formulada per la dipu-
tada Graciela Ferrer, del Grup Parlamentari Compromís, 
a la conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, sobre el projecte 
de la línia de molt alta tensió entre Ojos Negros i l’Eliana.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, presidenta.

Bon dia, senyora consellera.

Aprofite també per a saludar a les persones dels diversos 
col·lectius que hui ens acompanyen, de la Coordinadora No 
a la MAT del Camp de Túria i Alt Palància, que han vingut hui 
per aquesta pregunta en concret.

Veuran, el 26 d’agost de l’any passat, amb «agostitat», es va 
publicar al BOE l’anunci de l’inici del procediment d’infor-
mació pública de la sol·licitud d’autorització administrativa 
prèvia de declaració d’impacte ambiental relativa al Projecte 
de forestals i renovables per a construir tres parcs fotovol-
taics en la província de Terol per a instal·lar 100 megawatts 
de potencia i una línia aèria d’alta tensió de 400 vats, també 
coneguda com a línia de molt alta tensió o MAT, entre Ojos 
Negros i l’Eliana, i que, per tant, afecta les províncies de 
Terol, Castelló i València.

En setembre, un mes després, va finalitzar el termini de 
presentació d’al·legacions, convindrà amb mi manifesta-
ment insuficient aquest termini per a garantir una partici-
pació pública efectiva, tenint en compte els milers de fulls 
i la complexitat tant del projecte com de l’estudi d’impacte 
ambiental.

Malgrat això, la ciutadania va presentar moltíssimes 
al·legacions manifestant l’ampli rebuig que ha generat en 
la societat de les zones afectades aquest projecte, concre-
tament el de la MAT Ojos Negros-l’Eliana. Han hagut 
al·legacions d’ajuntaments, associacions ciutadanes, col-
lectius ecologistes i persones individuals. I encara gràcies 
que existix eixe tràmit d’informació pública, perquè en les 
últimes modificacions que s’han fet en la legislació estatal 
això també ha desaparegut.

Aleshores per què la societat de tres comarques valenci-
anes s’ha manifestat en contra de d’aquesta línia de molt 
alta tensió? Doncs motius en tenen i de sobra. Construir 
eixa línia de molt alta tensió de 188 quilòmetres de llargà-
ria significa fer una ferida pel nostre territori, bastida amb 
349 torres d’entre 24 i 64 metres d’alçada, que traves-
saran els termes municipals de Barraques, Toràs, Teresa, 
Sacanyet, Viver, Bejís, Jérica, les Alcubles, Llíria, la Pobla 
de Vallbona, Olocau, Bétera, Sant Antoni de Benaixeve, 
Paterna i l’Eliana . Pretenen esgarrar territoris tan sensi-
bles com la zona cremada de Bejís o les zones delimitades 
dins del Parc Natural del Túria, amb el que tot això suposa 


